ISSN: 2708 - 3659

عبد الستار بن محمد باجوبة

## المعابى التفسيرية للقراءات القرآنية في كتاب اللآلئ الفريدة للإمام الفاسي (٥٦هـ) من خلال بنية المفردة (سورة طه أنموجًا)

Interpretive Meanings of the Quranic Qira-at in Imam Al-Fassi's (656 AH) Book Al-Laaali Al-Fareedah via Lexical Structures (Surat Taha as a Case Study)

عبد الستارين محمد باجوبة طالب دكتوراه، قسم الدراسات الإسلامية كلية الآداب، جامعة حضرموت

## الملخص:

لقد حظى توجيه القراءات باهتمام بالغ منذ الرعيل الأول؛ لما له من أهمية عظيمه، تتمثل في أنه من وسائل فهم كتاب الله تعالى، ومعرفة توجيه تلك القراءات القرآنية من عدة نواح، منها الناحية الصرفية من خلال سورة طه التي أُعني البحث بما، وإبراز مدى تأثير اختلاف القراءات في تنوع مفاهيم المعنى الإجمالي للآيات القرآنية، وبيان كلام العلماء المشتغلين بهذا الفن والاستفادة منها وإبرازها للدارسين والباحثين. ومن هنا آثرنا الوقوف على توجيهات أحد أعلام هذا الميدان، وبيان توجيهاته من الناحية الصرفية، وبيان منهجه، وقد اخترت الإمام االفاسي، لأن كتابه من الكتب المليئة بهذا المادة مع قلة الدارسين لها والسبب يعود إلى عدم شهرته. وقد تكون هذا البحث من مقدمة وتمهيد تكلمت فيه عن سورة طه بشيء من الاختصار، والمبحث الأول: فيه تعريف بعلم التوجيه والقراءات، والمبحث الثاني: تكلمت فيه عن الإمام الفاسي ومنهجه، والمبحث الثالث: فيه توجيه القراءات الصرفية -للإمام الفاسي- الواردة في سورة طه. وكان منهجي في البحث هو المنهج الاستقرائي المتمثل في استقراء مواضع التوجيه الصرفي للقراءات في سورة طه. ومن أهم نتائج البحث:

1- يُعَدُّ كتاب اللآلئ الفريدة من المصادر الفريدة حقًا، فهو ذو قيمة علمية في تخصصه؛ لما تضمنه من توجيه للقراءات، والمناقشات والاستنباطات العلمية.

٢-أنه لم يقتصر على توجيه القراءات السبع، بل يذكر القراءات الشاذة المرتبطة بالقراءات السبع، ويقوم بتوجيه بعض منها.

## الكلمات المفتاحية:

- التوجيه
- القراءات
  - الصوفي
  - الفاسي

## ABSTRACT:

- **Key Words:**
- Reasoning
- **Recitations**
- **Morphological**
- Al-Fassi

Qira-at (ways of recitation) reasoning has received great attention since the first generation because of its great importance. The study's significance lies in the fact that Qira-at reasoning is one of the means of understanding the Book of Allah, the Almighty, and knowing the motives behind those Quranic recitations in terms of morphology through Surat Taha and highlighting the extent to which the different recitations affect the diversity of concepts of ISSN: 2708 - 3659

the overall meaning of the Our'anic verses. It also aims at clarifying what is said by scholars who are engaged with this art, benefiting from them and highlighting them for students and researchers. Hence, we chose to explore the motives presented by one of the prominent scholars of this field, and to demonstrate them in terms of morphology as well as the Imam's approach. Imam Al-Fassi's book was chosen because it is one of the books that is abundant with such material in addition to the lack of studies on this book due to the fact that this Imam is not famous among scholars, although his book proves to be an encyclopedia in various sciences. This research consisted of an introduction and a preface in which Surat Taha was discussed in brief. The first section defined the science of reasoning and recitations, and in the second section, Imam Al-Fassi and his approach was discussed, whereas the third section dealt with the reasoning of the morphological recitations of Imam Al-Fassi contained in Surat Taha.

The most important findings of the study include:

- The book *Al-La-ali Al-Fareedah* is considered a unique reference as it is scientific worth in terms of what it comprises regarding Qira-at reasoning, scientific discussions and elicitations.
- The book is not confined to the seven Qira-at, but mentions the atypical Qira-at pertinent to the seven Qira-at, and it also provides motives of some of them.